
   محمد امين نوروزي
در فيل�م بادي�گارد قهرم�ان اصل�ي 
حاج حيدر ذبيحي )پرويز پرس�تويي( 
اس�ت. ام�ا پرس�ش اساس�ي اي�ن 
اس�ت ضد قهرم�ان فيل�م بادي�گارد 
كيس�ت؟ حاج حي�در ب�ا چ�ه كس�ي 
مش�كل  دارد؟  تقاب�ل  و  اخت�اف 
اصلي حاج حيدر با چه كس�ي اس�ت؟

دنياي سينمايي حاتمي كيا در تقابل بين 
امر واقعي با امر آرماني اس��ت. حاتمي كيا 
به واس��طه رش��د در فضاي جبهه و جنگ 
و انس��ان هاي والامق��ام نس��ل پيش��ين 
در انديش��ه خود همواره آن انس��ان هاي 
آرماني را همراهي مي كند و همواره در پي 
جس��ت وجوي ارزش هاي مردان خدايي 
گذش��ته در واقعيت امروز اس��ت. به نظر 
مي رسد او شرايط اجتماعي پيرامون خود 
را با معيارهاي گذش��ته خود مي سنجد و 
داستان وقتي در ذهن او از نقطه اي شكل 
مي گيرد كه اين درگيري و تنش ذهني به 

اوج خود رسيده باشد. 
  جدال بين آرمان و واقعيت

اما ويژگي ممتاز سينماي او اين است كه 
اين تقاب��ل و چالش ذهني ك��ه درگير آن 
ش��ده اس��ت و احتمالاً در ذهن خود با آن 
جنگ و دعوا دارد را وقت��ي نمود عيني و 
فيلميك پيدا مي كند ك��ه تبديل به يك 
امر دعوت كننده به تعامل- نه تقابل- براي 
مخاط��ب مي ش��ود. او دعوت ب��ه تأمل و 
گفت وگو در مورد درگير ي هاي ذهني خود 

با جامعه امروز دارد. 
به نظر مي رس��د اصلي تري��ن انگيزه بيان 
حاتمي كيا به خاطر ش��كاف بين نسلي كه 
بين نسل آرماني خود با نسل امروزي دارد، 
او را دچار جوشش و تكاپو براي بيان كردن 
كرده است. او مخاطب را به محاكات يك 
مس��ئله جدي و بغرن��ج مي كش��اند، او را 
مؤاخذه مي كند، يقه مخاطب را مي گيرد 
و از او پرسشگري مي كند، حتي او را متهم 
مي كند. اما در انتها به همان مخاطب عزت 
و روحيه مقاومت و ايستادگي مي دهد. اوج 
چنين رويكردي در فيلم آژانس شيشه اي 
است، اما باديگارد اثري است كه مؤلفه هاي 
سينمايي حاتمي كيا در آن به وضوح سهم و 

حضور جدي دارند. 
  ژانر حادثه اي و شروع و پايان غير 

قابل پيش بيني
»باديگارد« در ژانر حادثه اي روايت مي شود. 
در ژانر حادثه اي ماجراي اصلي و داستان 
نهايي عمدتاً بر محور يك رخداد غيرقابل 
پيش بيني ش��كل مي گيرد. شروع و پايان 
غير قابل پيش بيني فيلم باديگارد ش��روع 
و پايان هاي بسيار نفسگير و مهيجي است؛ 
درست همان چيزي كه س��ينماي ايران 
براي جذب مخاطب كم دارد و چنين شروع 
و پايان هاي جذابي را هم در فيلم هاي قبلي 

حاتمي كيا كمتر شاهد بوديم. 
بخش مياني فيلم كه رگه هايی از حادثه و 
تعقيب و گريز را داراس��ت، اما عمده پرده 
مياني فيلم جايي اس��ت كه با چالش هاي 
دروني حاتمي كيا سر و كار داريم. از طرفي 
بخش مياني فيلم كمي پرگو به نظر مي رسد 
و اگر برخي صحنه هاي تعقيب و گريز نبود، 
فيلم كلًا از ريتم مي افت��اد و آمادگي لازم 

براي پايان طوفاني را پيدا نمي كرد. تعدد 
شخصيت ها و خرده داستان هاي نه چندان 
جذاب و تك��راري )مثل معل��م بازي هاي 
همسر حيدر يا خرده داستان ازدواج ميثم 
زريني )بابك حميديان( با نامزدش( روند 
رو به جلوي جذابي را براي داستان ايجاد 
نمي كن��د و به راحتي مي توانس��ت بخش 
مياني فيلم با يك تدوين مجدد بدون اينكه 
به داستان فيلم آسيبي برسد كوتاه تر شود. 
اما آنچه ك��ه س��ينماي قهرم��ان  محور 
حاتمي كيا را خاص و متمايز مي كند، نحوه 
مبارزه قهرمان فيلم اس��ت. در س��ينماي 
قهرمان محور هميش��ه پروتاگونايست ها 
)قهرمان اصلي( با آنتاگونيست  )ضد قهرمان 
اصلي( در صورت شخصيت هايي با همديگر 
در تقابل و درگيري هس��تند و اين شيوه 
داستان گويي قهرمانانه شيوه بسيار جذابي 
است كه از روزگار كهن تا به امروز جريان 

داشته است. 
  ضد قهرمان فيلم باديگارد كيست؟

در فيلم باديگارد قهرمان اصلي حاج حيدر 
ذبيحي )پرويز پرستويي( است. اما پرسش 
اساسي اين است ضد قهرمان فيلم باديگارد 
كيست؟ حاج حيدر با چه كسي اختلاف و 
تقابل دارد؟ مشكل اصلي حاج حيدر با چه 
كس��ي اس��ت؟ آيا ضد قهرمان فيلم دكتر 
صولتي )محمود عزيزي( شخصيت سياسي 
است كه ترور مي ش��ود؟ اين شخصيت در 
فيلم خاكستري معرفي  مي شود كه به نوعي 
بازيچه دست مشاور خود براي جلب توجه 
مردم براي پيروزي در انتخابات است، اين 
عمل پوپوليستي هم در صحنه ترور هم در 
بيمارستان به توصيه مشاورش توسط دكتر 
صولتي انجام مي ش��ود. اما باز همين دكتر 
صولتي است كه استاد و راهنما ميثم زرين 
)بابك حميديان( است و امثال او خدماتي 
براي نظام انجام داده اند و شاگرداني تربيت 
كرده اند، هرچند كه آقازاده هايي دارند كه در 
ختم پدرشان گردنبند طلا بر گردن دارند و 
ابروهاي خط خورده و اينها همان نشانه هايي 
اس��ت كه حاج حيدر براي خستگي اش از 

شخصيت هاي سياسي بيان مي دارد. 
ضدقهرمان ديگر ني��روي امنيتي )فرهاد 
قائميان( بر روي ويلچر نشسته در دخمه 
خود ب��ه دنب��ال مقص��ر ماجراس��ت و با 
تحليل هايي ك��ه دارد حاج حيدر را مقصر 
اصلي مي كند. اما او نيز در حال انجام وظيفه 
خودش اس��ت و برخي از نظراتي كه دارد، 
به نظر درست و به جا مي آيد. دو ضد قهرمان 
ديگر در فيلم مي توانستند پرداخت بسيار 
جدي تر و بيش��تري داش��ته باشند. يكي 
نيرو هاي افراطي ك��ه اول فيلم به صورت 
انتحاري عمليات ت��رور را انجام مي دهند 
و دوم نيروهاي جاسوس��ي و تروريس��تي 
كه آخر فيلم قصد جان دانشمند هسته اي 
ميثم زرين را دارن��د. در جامعه ايران هم 
تقريباً مردم با اين دو طيف دشمن آشناست 
و كارگردان مبتني بر پيش  فرض هاي ذهني 
مخاطب اين دو گروه استفاده كرده است و 
عامدانه به سمت پرداخت بيشتر از چنين 
ضدقهرمان هاي��ي نرفته اس��ت. در حالي 
كه مي توانس��ت با پرداخت و دادن س��هم 
بيش��تر به نيروهايي كه قصد ترور را دارند 
فيلم را يك تريلر مهي��ج و جذاب تبديل 

كند و جدال قهرمان داستان حاج حيدر با 
نيروهاي ضدقهرمان، شكل منسجم  تري 
به خود بگيرد اما حاتمي كيا عامدانه چنين 

كاري را انجام نمي دهد. چرا؟
  ناديده گي�ري اص�ل س�ينماي 

قهرمان محوري
با اندكي تأمل در فيلم باديگارد شخصيت 
مشخصي براي ضد قهرمان فيلم نمي توانيم 
پيدا كني��م، هرچقدر فيلم ي��ك قهرمان 
ملموس و قابل درك دارد، اما ضد قهرمان 
فيلم ابهام دارد، شايد مجموعه اي از موارد 
گفته ش��ده بالا در تقابل با قهرمان اصلي 
فيلم  باشند، اما هيچ كدام به تنهايي مصداق 
واحد ضدقهرمان فيلم  نمي شوند. مشكل 
حاج حيدر دقيقاً چيست؟ او با چه چيز در 
حال مبارزه و جنگ است؟ دليل بي خوابي ها 

و آشفتگي هاي او چيست؟
ض��رورت حض��ور ضدقهرم��ان از اصول 
داس��تان گويي فيلم ه��اي قهرمان محور 
اس��ت، اما حاتمي كيا عامدان��ه اين اصل 
را نادي��ده مي گي��رد و ضدقهرماني براي 
قهرم��ان فيلمش تعري��ف نمي كند و اين 
يكي از ويژگي هاي منحصر به فرد سينماي 
حاتمي كيا است چراكه بيش از هرچيز براي 
او دغدغه ها و آرمان هاي قهرمانش ارزش 
دارد كه بايد مورد توجه و محور فيلمنامه 
قرار بگيرد. اين آرمان ها چ��ون انقلابي و 
پيش��رو هس��تند توس��ط ديگران درك 
نمي شود و قهرمان داستان دچار بحران و 

تقابل اعتقادي با افراد ديگر مي شود. 
  ويژگي هاي مشترك قهرمان  هاي 

فيلم هاي حاتمي كيا
به فيلم هاي ديگ��ر حاتمي كيا ك��ه اتفاقاً 
نقش قهرمان آن را پرويز پرستويي دوباره 
بازي كرده اس��ت، مروري گذرا بكنيم. در 
فيلم آژانس شيش��ه اي ه��م ضدقهرمان 
مش��خصي وجود ندارد. در ن��گاه بيرون از 
فيلم اگر داس��تان تعريف ش��ود مردي بر 
روي مردم داخل آژانس هواپيمايي اسلحه 
مي كشد و آنها را گروگان مي گيرد تا بليت 
سفر به خارج دوستش را تأمين كند. حتماً 
هم��ه خواهند گفت م��رد گروگانگير آدم 
بده داستان اس��ت. اما حاج كاظم قهرمان 
فيلم اس��ت. در سكانسي كه اس��لحه را از 
دست س��رباز مي گيرد در يك ميزانسن و 
دكوپاژ هوش��مندانه حاج كاظم در حالتي 
كه مردم پش��ت او هستند و درست حالت 
محافظ مردم را دارد. اما همان حاج كاظم 
محاف��ظ، م��ردم داخ��ل آژان��س را دائماً 
استنطاق مي كند، اما اسلحه او رو به مردم 

نيست، پرس��ش پيش مي آيد حاج كاظم 
قهرمان فيلم با مردم در حال مبارزه است 
يا گفت وگو؟ حاج كاظم فرصت مي خواهد 
تا حرف عب��اس را بزند يا ح��ق عباس را 
بگيرد؟ حاج حيدر فيلم بادي��گارد هم در 
حال پرسشگري از مافوقان خود براي زوال 

ارزش هاست. 
يا در فيلم به نام پدر مهندس شريفي پدري 
كه مي خواهد دختر خ��ود را نجات دهد يا 
در فيلم موج مرده مرتض��ي قهرماني كه 
اين بار مجادلاتي با پس��ر خود دارد و پاي 
اعتقاداتش ايستاده است و از سر استيصال 
به ناو وينس��نس مش��ت مي كوب��د و بعد 
بابت اين كار مؤاخذه مي ش��ود. اشتراكات 
فراوان شخصيتي بين حاج كاظم، مهندس 
ش��ريفي، حاج مرتضي، حاج حيدر وجود 
دارد و اصلي ترين آن پايبندي به ارزش هاي 

اعتقادي شان است. 
  شكاف بين نسلي

بيش از همه توجه حاتمي كيا به ش��كاف 
بين نسل ها در فيلم هايش است. در دو فيلم 
آژانس شيش��ه اي اين شكاف بين قهرمان 
فيلم با م��ردم جامعه اس��ت. در فيلم موج 
مرده و به نام پدر اين ش��كاف بين نس��لي 
بين قهرمان داس��تان با فرزندانش است، 
در فيلم باديگارد باز حاج حيدر از ش��كاف 
آرماني و عقيدتي بين خود و سياستمداران 
رنج مي برد و وقت��ي از آن فاصله مي گيرد، 
با شكافي عميق تر بين خود و ميثم زرين 
مواجه مي شود. قهرمان ها دائماً در حالت 
چال��ش و ناثباتي به س��ر مي برن��د، دليل 
بي خوابي و آش��فتگي هاي حيدر ذبيحي 
اعتقاداتي است كه به خاطر آن محافظ شده 
است اما آن اعتقادات در بين ديگران رنگ 
باخته است مي خواهند او را باديگارد كنند، 

اما او مبارزه و ايستادگي مي كند. 
حاتمي كي��ا بي��ش از هرچي��ز به نظ��رم 
فيلمس��از اجتماعي اس��ت كه واقعيات 
اجتماعي را خوب  مي شناسد و شكافي كه 
بين نسل آرماني خود با نسل امروز وجود 
دارد را دائماً رصد  مي كند و آنها را در قالب 
داستان هاي س��ينمايي روايت مي كند. 
اين ش��كاف بين نس��لي بين آرمان هاي 
ديروز انقلاب ب��ا واقعيت هاي روز جامعه 
محور اصلي تمامي فيلم هاي حاتمي كيا 
اس��ت و جال��ب اس��ت ك��ه حاتمي كيا 
خيلي سرس��ختانه پاي مواض��ع انقلابي 
گذشته اش ايستاده است و خيلي اوقات 
به خاطر آن متهم  هم مي ش��ود، درست 

مثل شخصيت هاي فيلمش. 
در فيلم از كرخه تا راين س��يلي كه سعيد 
)علي دهكردي( به همرزم سابق درمانده 
 خودش مي زند، كه مي خواه��د پناهنده 
بش��ود، نش��ان دهنده س��يلي حاتمي كيا 
به صورت هركس��ي اس��ت كه بخواهد از 
ارزش هاي انقلاب اسلامي پا پس بكشد و 
بعد از 23سال حاتمي كيا با اينكه حاج حيدر 
را دچار شك و ترديد در برخي آرمان هاي از 
دست رفته درشخصيت هاي سياسي نظام 
مي كند، اما وقتي يك نس��ل امروزي مثل 
الياس )پدرام شريفي( كه قرار است داماد 
او بشود، از ارزش هاي انقلاب و محافظت از 
نظام مي خواهد پا پس بكشد، حيدر به او 
س��يلي محكمي  مي زند و مي گويد دختر 
به او نمي دهد. حضور نيروهاي امنيتي كه 
در هم فيلم باديگارد هستند و هم در فيلم 
آژانس شيشه اي و در هر دوي آنها نيرو هايي 
امنيتي تحليل جامع و شناخت كاملي از 
ش��رايط و آدم ها ندارند و نشانه هاي بسيار 
مش��تركي ديگر در باديگارد ب��ا فيلم هاي  
درخشان گذشته او وجود دارد، كه مي تواند 
محل بحث و تأمل  بيشتر باشد كه در اين 

اندك مجال پرداخت به همه آنها نيست. 
همه چيز هوشمندانه و دقيق در فيلم هاي 
حاتمي كيا جايگذاري ش��ده اس��ت. او با 
اينكه س��راغ موضوعات بس��يار ملتهب و 
خط قرمزي  مي رود، اما به عنوان پاسداري 
دغدغه مند از ارزش ه��اي انقلابي با طرح 
مش��كلات اساس��ي و مهم و نق��د درون 
گفتماني براي محافظ��ت از نظام نه تنها 
آس��يبي به ارزش هاي نظام و انقلاب وارد 
نمي كند بلكه آن ارزش ها را تثبيت شده و 
با افتخار براي نسل امروز معرفي مي كند تا 

به پاي آن ايستادگي كنند.

سه ش��نبه 31 فروردي��ن 1395 | 11 رج��ب 1437 |6| روزنامه جوان |  شماره 4792

قهرمان و ضد قهرمان در باديگارد
نگاهی به آخرين ساخته ابراهيم حاتمی كيا

   معصومه طاهري
روح الله مؤمني نس��ب خ��ود را حداكث��ر يك 
وبلاگ نوي��س مي داند ول��ي او ك��ه از فعالان 
عرصه مج��ازي اس��ت در دولت ده��م معاون 
مركز رسانه اي ديجيتال وزارت ارشاد و رئيس 
بخش رسانه هاي برخط جشنواره و نمايشگاه 
بين المللي ديجيت��ال بوده و چند س��الي هم 
مس��ئول اداره اجراي��ي دس��تورات كار گروه 
تعيين مصاديق و محت��واي مجرمانه بود. وي 
همچنين مدتي به عن��وان معاون مركز فضاي 
مجازي سازمان بس��يج كشور فعال بوده است. 
مؤمني نس��ب جبهه انقلاب اسلامي در فضاي 
مجازي را تأسيس كرده و درحال حاضر رئيس 
ستاد فضاي مجازي بنياد ملي عفاف و حجاب و 

معاون پژوهشكده فضاي مجازي است. 
ش�وراي عالي فضاي مجازي چگونه 

اداره مي شود؟
در كشورهاي مختلف فضاي مجازي را با عناوين 
مختلف ياد مي كنند؛ هركدام هم به شكلي از آن 
تعبير كرده اند. مثلًا در امريكا به فضاي مجازي 
صددرصد نظامي نگاه مي شود. مركز فناوري و 
اطلاعات جهان را محلي به نام ان. اس. اي آژانس 
امنيت ملي امريكا قرار داده، رئيسش يك ژنرال 
سه ستاره امريكا است كه بالاترين سطح ارتش 

حساب مي شود. 
مركز فرماندهي سايبري امريكا و آژانس امنيت 
ملي امريكا رئيس��ش يك نفر است، اين ژنرال 
توسط رئيس جمهور امريكا به كنگره پيشنهاد 
مي ش��ود، اگر موفق شد دو س��وم آراي كنگره 
را اخذ كند مس��ئوليت را برعهده می گيرد. در 
روس��يه و چين فضاي مجازي ب��ه صورت يك 
كميته اداره مي شود. در آلمان مسئوليت فضاي 
مجازي به عهده وزارت دادگس��تري است و در 
تركيه هم زير نظر نخست وزير و دولت است. اما 
در ايران با تدبير حضرت آقا شوراي عالي فضاي 
مجازي تشكيل شد كه تركيب آن خارق العاده 
است؛ هيچ جا چنين تركيبي وجود ندارد، كه 
تمام مسئولان ارشد يك كشور توسط بالا ترين 
ركن يك كش��ور مأمور بش��وند براي تدبير در 
فضاي مجازي. نگاه كش��ورهاي ديگ��ر با نگاه 
نظامي يا سياسي يا قضايي است ولي نگاه رهبر 
انقلاب فراگير اس��ت به آن جه��ت كه فضاي 
مجازي به عنوان س��احت ديگ��ري از زندگي 
حقيقي افراد به اين فضا نگاه ش��ده، به همين 
خاطر مش��ابه زندگي در فضاي حقيقي درنظر 
گرفتند. يعني تمام اركان حكومت و قواي نظام 
در فضاي مجازي حضور دارند و مأمور هستند 
رئيس جمهور در فضاي حقيقي، رئيس جمهور 
در فضاي مجازي هم هست. رئيس قوه قضاييه 
در فضاي حقيقي، رئيس قوه قضاييه در فضاي 
مجازي هم هست. رئيس مجلس و... به جز سه 
قوه، قواي ديگ��ر نظام هم در اي��ن فضا حضور 
دارند. به اين شورا 40 دستور دارد كه مانيفست 
فضاي مجازي كشور است، ولي متأسفانه هيچ 
كدام از اين دس��تورات از زمان فرمان رهبری 
يعني 17اس��فند 1390 اجرا نش��ده است. در 
حكم شوراي دوم، رهبري 10 دستور ديگر هم 
دادند كه آنها هم اجرا نشده است بلكه عليه آن 
عمل شده مثل دس��تورات دوره اول، در سطح 
رسمي ش��وراي عالي فضاي مجازي همه كاره 
فضاي مجازي است ولي در سطح عملياتي فقط 
يك كميته س��ه نفري داريم به نام كميسيون 
تنظيم مقررات ذيل دولت. در وزارت ارتباطات 
تعريف ش��ده اي��ن كميس��يون اختياراتش از 
ش��وراي عالي فضاي مجازي بيش��تر است به 
همين خاطر دربحث فض��اي مجازي يك بام و 

چندهوا شديم.
تصميم گيري ه��ا با سياس��ت هاي كلان نظام 
صددرصد در مواقعي متضاد اس��ت. اين باعث 
ش��ده تا دركش��ورمان دچ��ار چندگانگي در 
تصميم گيري شويم كه اختلالاتي را به وجود 
آورده اس��ت. منتها در بحث فضاي مجازي در 
كش��ور ما از نگاه رهبري داراي تعريفي فراگير 
است لحني كه حضرت آقا دارند كه اگر رهبري 
انقلاب را به عهده نداشتم رئيس فضاي مجازي 
مي شدم يا فضاي مجازي به اندازه اصل انقلاب 
اهميت دارد يا اينكه درفضاي مجازي حركت 
انق��لاب لازم اس��ت )يعني انق��لاب در فضاي 
مجازي را طرح مي كنند( يا فضاي مجازي مثل 

رود خروشاني به آن افزوده مي شود. 
اگر س��د ببنديم و تدبير كنيم و كانال بكشيم 
مي شود از آن استفاده هاي مفيد داشت وگرنه 
اگر رها باش��د مثل س��ونامي فكر و اعتقادات 
و فرهنگ جوانان را با خ��ودش مي برد. از اين 
دست عبارات زياد است كه ازسوي رهبر انقلاب 

مطرح شده .
اين نقل قول ها س�نديتي هم دارد؟ 
چ�ون يك�ي از نقدهايي ك�ه مطرح 
مي ش�ود آن اس�ت كه اين سخنان 

سنديت درستي ندارد؟ 
بله، آيت الله جنتي در نماز جمعه 19 اس��فند 
1390اين مطال��ب را نقل ق��ول كرده اند، اين 
مطالب نشان مي دهد كه اصل تشكيل شوراي 
عالي فض��اي مجازي با تركي��ب جامع و كامل 
از ديدگاه رهبري بس��يار مهم تر و فراگيرتر از 
آنچه ما تصور مي كنيم اس��ت به همين خاطر 
در كشورهاي ديگر بخش��ي از كشور عهده دار 
مديريت اين فضا هستند ولي در كشور ما همه 
قوا كه در رأس آنها رهبري است مثل يك جامعه 
و درست هم همين است جايي كه انسان ها با هم 
تعامل اجتماعي پايدار دارند يك جامعه است. 
اين تعريفي است كه جامعه شناس ها از جامعه 
ارائه مي دهند. در فض��اي مجازي هم به نوعي 
افراد با هم تعامل و ارتباط دارند بنابر اين بايد در 
تراز يك جامعه برايش قوانيني را تشكيل داد. 

گفته مي ش�ود هرچند هم اين فضا 
اهميت داشته باش�د باز هم مصداق 
بازي در زمين دش�من است چراكه 
ساخته ما نيست و چيزي كه ساخته 
ما نيس�ت در اينترنت فضاي دشمن 

است. نظر شما چيست؟
البت��ه به اي��ن صراح��ت نمي ت��وان گفت كه 
صددرصد س��اخت و كار دش��من اس��ت. من 
بعد از س��ال ها مطالعه و كار در فضاي مجازي 
هن��وز نمي توانم بگويم كه اين حتي س��اخت 

دشمن است. 
همه فناوري اطلاعات دنيا از جايي به نام »دره 
س��يليكون ولي« ش��كل گرفت كه اين را دره 
س��يليكون ولي يا مركز  آي تي جه��ان را يك 
ايراني بنا كرده است. يعني به اين معنا كه شما 
فكر كنيد اين را امريكايي ها به معني صد درصد 
كلمه به وجود آورده اند نبوده، يك فكر جمعي 
و جهاني آن را شكل داده اس��ت، جالب است 
كه بدانيد ايرانيان حتي نسبت به امريكايي ها 
بيشترين سهم را داشته اند و باز در توسعه اين 
تكنولوژي نيز همين طور است، مديران توسعه 
خيلي از اين ش��ركت ها ايراني هستند. از نظر 
مفهومي هم بخواهيم به بس��تر »ن��ت« نگاه 
كنيم مي بينيم ش��بكه هاي اجتماعي متأثر از 
خلاقيت ايراني هاس��ت. زماني امام خميني با 
تشكيل شبكه هاي اجتماعي انقلاب را به ثمر 
رساندند. من در جايي نديدم كه با شبكه هاي 
اجتماعي حقيقي انساني انقلاب كنند كه اين 
ريشه در خود اسلام دارد، اسلام به فعاليت هاي 
جمعي و حضور در جماعت س��فارش و تأكيد 
دارد. امام اين جماعت ها را به هم وصل كردند 
و شبكه هاي اجتماعي از مساجد و حسينيه ها 
و گروه هاي مذهبي را تشكيل دادند. به جرأت 
مي توانيم بگوييم شبكه هاي اجتماعي مجازي 
يا خود بستر وب و ش��كل وب برگرفته از مدل 
انقلاب اسلامي اس��ت يا خلق شده مهندسي 

معكوس شده از مدل انقلاب ما بود.
اين به صورت علمي است يا فرضيه؟

 ش��ما تاريخ اينترنت را نگاه كنيد مي بينيد كه 
خود اينترنت دو س��ال بع��د از جنگ تحميلي 
)دفاع مقدس( به دنيا عرضه شد؛ يعني سال 68 
بود. در سال 71- 70 اولين انشعاب اينترنت به 
كشور ما رسيد. ما دومين كشور آسياي غربي 
يا به قول آنها خاورميان��ه بوديم كه به اينترنت 
متص��ل ش��ديم و در دنيا جزو 10 كش��ور اول 
محسوب مي شديم. قبل از ورود اينترنت حتي 

اروپايي ها اينترنت نداشتند. 
چرا ايران اينقدر زود متصل شد؟

 عجله امريكايي ها براي اتصال اينترنت در ايران، 
زمان جنگ خليج فارس بود. اين نشان مي دهد 
بس��تر اينترنت يكي از اهدافش ايران و انقلاب 
اس��لامي بوده اس��ت و بعد هم رشد آن توسط 

ايرانيان صورت گرفت. 
امكانات فيس بوك بود كه باعث شد 

اين همه اقبال پيدا كند؟
 نه، به خاطر صهيونيست بودن اين شبكه، »اي 
پك« از آن حمايت مي كرد. شبكه »فيس بوك« 
كه شبكه اي دانشجويي بود را متصل كردند به 
ش��بكه دانش آموزان امريكايي سراسر جهان 
كه يك مرتبه كاربران آن 200 ميليون شدند. 
همين باعث شد تا »فيس بوك« ركورد بزند و 
رشد كند. شبكه هاي اجتماعي مجازي را وقتي 
با »فيس بوك« مقايسه مي كنم براي اين است 
كه جزو قديمي ها است. ما قبل از »فيس بوك« 

شبكه هاي اجتماعي داشتيم.

 در فضای مجازي 
دچار يک بام و دو هوا شده ايم

رئيس ستاد فضاي مجازي بنياد ملي عفاف وحجاب:

88498436سرويس فرهنگي

محمد گذرآبادي: موشكافي و دقت 
روحانيون در سينما غافلگيرم كرد

يك مدرس سينما معتقد است نوع نگاه روحانيون 
به كت�اب باعث ش�ده ب�ه كتاب ه�ا و فيلم هاي 
س�ينمايي ني�ز نگاهي دقي�ق و ريزبين داش�ته 
باشند و اين موشكافي آنها غافلگيركننده است. 
»محمد گذرآبادي« نويس��نده، مترج��م و مدرس 
سينما در پاسخ به اين سؤال كه نمايش روحانيت در 
آثار سينمايي و تلويزيوني چه چالش ها و فرصت هايي 
ايجاد مي كند، گفت: تا جايي كه مي دانم روحانيون 
بر اساس نوع تحصيلاتشان آدم هاي دقيقي هستند 
و جالب اس��ت بگويم تع��دادي از روحانيون برخي 
كتاب هاي من را خوانده اند و من از اين همه دقت آنها 
در كار تعجب كرده ام چراك��ه گاهي روي يك كلمه 
متمركز شده اند. وي در ادامه افزود: اين نوع برخورد با 
دقت را من كمتر از افراد ديگر ديده ام كه وقتي به اين 
موضوع فكر كردم متوجه ش��دم به تحصيلات و نوع 
نگاهشان به كتاب در حوزه بر مي گردد و اين مسئله 
باعث ش��ده كه به كتاب هاي س��ينمايي نيز نگاهي 
دقيق و ريزبين داشته باشند و موشكافي آنها من را 
غافلگير كرد و لذت بردم كه روندي بسيار خوب است. 
گذرآبادي خاطرنش��ان كرد: خوان��دن اين كتاب ها 
سبب مي ش��ود تحليل هاي س��ينمايي روحانيون 
روي كتاب ها و فيلم ها بسيار دقيق باشد و چيزي كه 
سينماگران الان به آن نياز دارند، همين نگاه علمي و 
ريزبين است. وي در پاسخ به سؤال ديگري مبني بر 
اينكه با توجه به اينكه جاي ديالوگ بين روحانيون و 
پديدآورندگان هنر خالي است، آيا مي توان اين نوع 
ديالوگ را ايجاد كرد و جش��نواره روحاني و سينما 
مي تواند آغازي براي آن باش��د؟ گفت: تا جايي كه 
مي دانم روحانيت به تازگي شروع به شناخت سينما 
نكرده ان��د، چون زماني ك��ه بنده در س��ال 67 وارد 
دانشكده سينما شدم همكلاسي روحاني داشتم. اين 
مسئله نشان مي دهد خيلي سال است كه روحانيت 
نسبت به سينما كنجكاو بودند و شايد طي سال هاي 

اخير اين موضوع جدي تر شده است. 
برگزيده پنجمين دوره جشن كتاب سال سينمايي 
در ادامه توضيح داد: واقعيت اين است كه سينما يك 
ابزار است و هر ايدئولوژي مي تواند از آن استفاده كند؛ 
نمي توان گفت ذات اين ابزار الهي يا زميني است اما 
آن كسي كه از آن استفاده مي كند مي تواند اين ابزار را 
دوباره براي خودش تعريف و استفاده كند. البته همه 
متوجه شده اند كه سينما چقدر ابزار كارآمد و مؤثري 
اس��ت و هم مي تواند بيانگر افكار و انديشه ها باشد و 
هم مي تواند آينده را پيش روي ما قرار دهد و اتفاقات 
را پيش  بيني كند. وي با اشاره به قابليت هاي بسيار 
سينما خاطرنشان كرد: جامعه روحانيت اين قابليت 
و ظرفيت ها را تش��خيص داده است و قصد استفاده 
از آنها را دارد و به نظر من اتفاق بس��يار خوبي است. 
اين مدرس سينما گفت: روحانيون قشري از جامعه 
هستند و در حد خودشان در فيلم ها حضور داشته اند 
و مي توانند باز هم حضور داش��ته باش��ند، اما اينكه 
روحانيون به سمت فيلمس��ازي بيايند، فوق العاده 
خوب اس��ت چراكه نگاه خودشان را وارد اين حيطه 
مي كنند. وي با بيان اينكه بايد تاريخ داستان گويي 
س��ينما را ش��ناخت، اظهار كرد: واقعيت اين است 
داستان گويي در سينما و اصولاً مقوله سينما، تاريخ 
طولاني دارد و داس��تان هاي دين��ي و حكايت هاي 
اخلاقي جزء كوچكي از تاريخ داستاني سينما هستند 
و به طور طبيعي اين حوزه جزء مطالعات روحانيون 
نيست اما وقتي به سمت سينما سوق پيدا كرده اند 
اگر فقط ب��ه قصه هاي اخلاقي و بخ��ش كوچكي از 
دنياي داستان گويي توجه كنند، نگاهشان محدود 
مي ش��ود. محمد گذرآبادي در پاي��ان گفت: دنياي 
داس��تان گويي خيلي فراتر از قصص قرآني است كه 
روحانيون به طور طبيعي با آن در تماس هس��تند و 
سروكار دارند ولي نبايد تنها به آن دنيا محدود شوند. 
به نظر من فضاهاي داستان گويي فراواني كه وجود 

دارد به نگاه وسيع تر آنها كمك مي كند.

پايان ساخت دو مستند در سوريه
تصويرب�رداري دو فيل�م مس�تند » نيوي�ورك 
دمش�ق « و » ش�اعري در جن�گ « در س�وريه 
ب�ه پاي�ان رس�يد و اي�ن دو اث�ر توس�ط ي�ك 
تدوينگ�ر س�وري در ح�ال تدوي�ن اس�ت. 
مصطف��ي آقامحمدلو كارگردان اول اين دو مس��تند 
درباره » نيويورك دمشق « گفت: اين اثر علاقه مندي و 
وفاق بين الادياني ميان مسلمانان و مسيحيان سوريه، 
به عنوان شاهدي بر رابطه پرقدمت و صالحانه پيروان 
اين دو دين در منطق��ه ما را با ف��رم و لحني متفاوت 
روايت مي كند. محمد مه��دي بهرامي نژاد كارگردان 
دوم مستند هاي مذكور با اش��اره يه اينكه در اين دو 
اثر به دنبال ايجاد درام هاي خ��اص و متفاوتي بوديم 
افزود: وقت آن رسيده است تا پس از توليد مستندهاي 
گزارشي از جنگ عراق و سوريه خود را به استانداردهاي 
حرفه اي سينماي روز مستند برسانيم و از اين جهت 
» نيويورك دمشق « و » شاعري در جنگ « تجربه هاي 
تازه اي در سينماي مستند مقاومت به شمار مي روند. 
گفتني اس��ت مصطفي آقامحمدل��و و محمد مهدي 
بهرامي نژاد كارگرداني اين دو فيلم را بر عهده دارند و 
احتمالاً آثار مذكور پس از تدوين نهايي به سرعت راهي 

جشنواره هاي داخلي و خارجي خواهند شد. 

كارشناس مجري و ناظر نشست هاي »سينما روايت« 
ضمن اعام شروع فصل چهارم اين برنامه سينمايي، 
از تعامل بيشتر با نهادهاي سينمايي كشور خبر داد. 
رسول شادماني، ناظر و مجري كارشناس برنامه »سينما 
روايت« كه براي نقد و بررس��ي فيلم ها برگزار مي شود 
درباره آغاز فصل جديد اين برنامه به خبرنگار مهر گفت: 
»س��ينما روايت« از جمله برنامه هاي انجمن سينماي 
انقلاب دفاع مقدس است كه با هدف تعامل هرچه بيشتر 
با جامعه سينمايي كش��ور و ايجاد يك محفل و پاتوق 

ارزشمند در حوزه س��ينما، برگزار مي شود. اين برنامه 
تاكنون سه فصل كاري خود را پشت سر گذاشته و فصل 
چهارم آن از 29 فروردين با نقد و بررسي فيلم »كوچه 

بي نام« ساخته هاتف عليمرداني آغاز شد. 
وي افزود: در فصل جديد برنامه »سينما روايت« تعامل 
با نهادها و سازمان هاي سينمايي و همچنين رسانه ها و 
شبكه هاي تلويزيوني بيشتر شده است. به عنوان مثال ما 
با فريد فرخنده كيش مديرعامل انجمن سينماي جوانان 
ايران توافقنامه اي را امضا كرديم تا توليدات فاخر اين 

انجمن را در برنامه »سينما روايت« به نمايش بگذاريم. 
شادماني با اشاره به اينكه تلاش ما بر اين است كه فصل 
چهارم »س��ينما روايت« به صورت منسجم تر نسبت 
به فصل گذشته برگزار ش��ود، بيان كرد: بر اين اساس 
ما برگزاري 40 نشس��ت را براي اي��ن فصل پيش بيني 
كرديم كه برنامه ه��اي آن ابتداي هر ماه به رس��انه ها 
اعلام مي ش��ود. همچنين نشس��ت ها را به چهار حوزه 
كاري سينماي داستاني، مستند، فيلم هاي بين المللي و 

انيميشن تقسيم كرده ايم.

»سينما روايت« با برنامه هاي جديد آمد

ضرورت حضور ضدقهرمان 
داس�تان گويي  اص�ول  از 
فيلم ه�اي قهرمان مح�ور 
است، اما حاتمي كيا عامدانه 
اين اص�ل را ناديده مي گيرد 
و ضدقهرماني براي قهرمان 
فيلمش تعريف نمي كند و اين 
يكي از ويژگي هاي منحصر به 
فرد سينماي حاتمي كيا است


